
www.packagingherald.cz

I KOSMETIKA 
MÁ SVÉ

PRIVÁTKY 
DRŽÍ KROK 
S A BRANDY

BEZEMISNÍ 
KONCEPTY  
NA VZESTUPU

BALENÍ 
HRAČEK 
V EFKO

FULFILLMENT 
V E-COMMERCE 
LOGISTICE

59. vydání 5–6/2025

eMAGAZÍN O NOVINKÁCH A TRENDECH VE SVĚTĚ OBALOVÉHO PRŮMYSLU





www.packagingherald.cz48

XXXLOGISTIKA

TIMOCOM	obnovil	komunikátor	Messenger
Začněme řešením, kterému jsme se již věnovali v dub-
novém vydání magazínu Packaging Herald. Polská spo-
lečnost TIMOCOM přepracovala komunikátor TIMOCOM 
Messenger, vrátila jej do systému Road Freight Market-
place a hodlá jej dále rozvíjet. Komunikátoru přibyly 
nové funkce a výrazně se zvýšila bezpečnost komuni-
kace, byl také propojen s Burzou nákladů. V nejbližších 
měsících bude přidána možnost exportovat zprávy do 
souboru a archivovat tak konverzace i funkce vyhledává-
ní a filtrování zpráv. Jedním z klíčových prvků bude také 
automatický překlad zpráv z/do různých jazyků. 

Keboola	proniká	do	USA
Česká společnost Keboola před nedávnem pronikla 
do světa otevřením pobočky v USA, kde má již něko-
lik zákazníků. Jejím produktem je cloudová platforma 
pro centralizaci a zpracování firemních i externích dat 
z různých zdrojů na jednom místě. Propojuje logistická 

data například s daty z oddělení zákaznické podpory. 
V ČR zmíněnou platformu využívá například velkoob-
chod Makro, Baťa, internetová samoobsluha Sklizeno 
i agregační nabídkový portál Heureka. 

Pro elektronický obchod prodejce sportovního vybavení 
Sportissimo zpracovala Keboola pomocí řešení Revolt 
BI predikční model odpovídající na otázku, kolik kusů 
každého produktu se prodá v každé prodejně v následu-
jících dvou týdnech každý den. Model musel zpracovat 
na 12 milionů údajů o prodejích. Přesnost predikce se 
zlepšila o 10 až 40 % – první číslo vyjadřuje predikce na 
dva týdny, druhé na jeden až tři dny. 

Logio:	výsledky	případových	studií
Další ze společností, které na českém trhu poskytují 
služby optimalizace distribučních řetězců, je Logio. Spo-
lupracovala například s firmou AL INVEST Břidličná, kte-
rá chtěla zkrátit dodací lhůty svým zákazníkům, a proto 

Křemíkové	koule	 
místo	křišťálových
Cestou ke zlepšování dodavatelských řetězců je především integrace. Na vývoj technologických 
řešení i softwaru jsme si již zvykli, začínáme si zvykat i na jejich integraci s umělou inteligencí… Tyto 
změny s sebou ovšem nesou i pokročilou predikci poptávky. Za pozornost stojí i rostoucí aktivita 
českých firem v tomto segmentu na světových trzích. 

Miroslav Dočkal

Značka Photoneo, která je nyní součástí Zebra Technologies, představila na veletrhu Automate  
své pokročilé 3D VGR řešení MotionCam 3D Blue.
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se rozhodla změnit stávající model plánování výroby. Vý-
sledkem spolupráce bylo zkrácení dodacích lhůt vybra-
ných výrobků až o tři týdny. Pro Jednotu Coop Jindřichův 
Hradec, která zajišťuje závoz zboží do více než 145 pro-
dejen v regionu, optimalizovalo Logio distribuci: snížilo 
logistické náklady a zvýšilo efektivitu rozvozů. Celkový 
počet závozových vozidel se snížil ze šesti na pět, což 
vedlo k úspoře 15 % nákladů na logistiku. Služeb Logia 
využila i společnost MILK-AGRO ze slovenského Pre-
šova, výrobce a prodejce širokého portfolia mléčných 
výrobků s téměř dvěma stovkami prodejen po celém 
Slovensku. Ve snaze zvýšit dostupnost výrobků a zboží 
si společnost MILK-AGRO u Logia vybrala softwarové 
řešení Veritico Stock, které po implementaci slovenským 
partnerem A3Soft umožnilo optimalizovat řízení zásob 
v jednotlivých prodejnách. Tzv. Service Level se nyní po-
hybuje nad úrovní 98 %. 

Poslední příklad nás zavede do společnosti dm droge-
rie markt, která hledala úspory pro svůj centrální sklad 
v Jihlavě, obsluhující jejích 251 prodejen v ČR. Po třímě-
síčním projektu zde Logio dokázalo zvýšit produktivitu 
práce o 27 %, a to s minimem investic.

Predikce	poptávky	PREWIT	se	stala	novou	vlajkovou	
lodí	DYNAMIC	FUTURE
Společnost DYNAMIC FUTURE se rozhodla v letošním 
roce rozšířit svůj nástroj pro predikci poptávky PREWIT 
(PREdiction WIzard Tool), úspěšný na českém a sloven-
ském trhu, i do dalších zemí. Podle Jana Šlajera, jed-
natele DYNAMIC FUTURE, jde minimálně v evropském 
měřítku o unikátní řešení. Nástroj pracující se statistickou 
analýzou dat, která umožňuje přesné predikce, proto le-
tos čekají výrazné investice. Přepracováno bude výpo-
četní jádro, aby zvládlo zpracování většího množství dat, 
a PREWIT se také dočká integrace s umělou inteligencí, 
která pomůže uživatelům s interpretací velkých souborů 

dat. Připomeňme, že české pobočce společnosti Hollan-
dia se po implementaci nástroje PREWIT podařilo snížit 
skladové zásoby o 30 %, a úspěch má i u jiných firem: 
„V Madetě plánují používat PREWIT jako jediný správný 
zdroj dat k predikci,“ uvedl Jan Šlajer. 

Zebra	Technologies	optimalizuje	vychystávání	
Na květnovém veletrhu Automate v Detroitu (USA) 
představila společnost Zebra Technologies nový Auro-
ra VGR Assistant, využívající software strojového vidění 
Zebra ke zjednodušení integrace 2D navádění robota 
a inspekce strojového vidění. Asistované vychystává-
ní pomocí AMR využívající technologie Zebra Connect 
Fulfillment umožňuje pracovníkům nakládat a vykládat 
objednávky do/z vozíků, aniž by AMR musel zůstat tr-
vale připojen ke každému vozíku, což zvyšuje využití 
a snižuje počet potřebných AMR až o 30 % oproti star-
ším systémům.

Na veletrhu prezentovala zmíněná společnost rovněž 
3D profilový senzor AltiZ 4200 zkonstruovaný tak, aby 
poskytoval úzké zorné pole v kompaktním tvaru spolu 
s ultravysokým rozlišením. Značka Photoneo, která je 
nyní součástí Zebra Technologies, zde představila své 
pokročilé 3D VGR řešení MotionCam 3D Blue. Využívá 
software Photoneo Bin Picking pro navádění robotické-
ho ramene umožňující přesné vychystávání kovových 
dílů v různých hloubkách. Vysoký skenovací výkon je 
umožněn prakticky neomezeným víceúhlovým skeno-
váním. 

Pokrok	není	samoúčelný
Kombinace pokroku v hardwarových a softwarových 
technologiích není samoúčelná: jak vyplývá z uvede-
ných příkladů, při vhodné aplikaci vedou ke skutečně 
významnému snížení logistických nákladů, ekologickým 
benefitům i vyšší spokojenosti zákazníků. 

Na květnovém veletrhu Automate v Detroitu představila Zebra Technologies také řešení Aurora VGR Assistant.
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DACHSER Czech Republic dokončil finální etapu 
rozvoje a modernizace pobočky DACHSER Klad-
no. K novému cross-docku o velikosti 4 000 m² 

společnost postavila i 1 360 m² kancelářských prostor, 
v poslední fázi prošla rozsáhlým redesignem i stávající 
administrativní budova. 

Pobočka aktuálně nabízí 10 500 m² skladových prostor 
se 16 000 paletovými místy a 8 000 m² pro překládku. 
Kanceláře a technické zázemí zaujímají celkem 4 500 m². 
Kladenská pobočka s napojením na celoevropskou síť 
pozemních přeprav společnosti tak má nejmodernější 
zázemí pro poskytování komplexních logistických služeb 
a díky novým prostorám se jí podařilo zrychlit a zefektiv-
nit logistické procesy. Investice do nové výstavby činily 
300 milionů korun.

Moderní	kanceláře	jsou	efektní	tečkou	za	rozšířením	
pobočky
DACHSER Czech Republic zahájil zmiňovanou výstavbu 
v Kladně v roce 2023. V první fázi byl postaven cross-
-dock a velikost překládkových ploch pobočky se tak 
zvýšila na již zmíněných 8 000 m² a 92 nakládacích bran. 
Logistické centrum se také rozrostlo o dalších 4 800 m² 
venkovních logistických a manipulačních ploch, které 
nyní zaujímají 67 800 m².

Realizace nové administrativní vestavby byla dokonče-
na na podzim minulého roku a nabízí 1 360 m² vysoce 
komfortních prostor. Poslední fáze projektu – redesign 
třípodlažní administrativní budovy – byla dokonče-
na letos. Společnost zde na 2 500 m² zcela změnila 
dispozici a vytvořila hybridní, sdílený model kanceláří 

DACHSER	zařídí	vše	 
pod	jednou	střechou
Mezinárodní logistický provider DACHSER Czech Republic otevřel nejmodernější a největší 
terminál pro zásilky sběrné služby v České republice. V logistickém centru DACHSER Kladno došlo 
k dokončení výstavby nové překládkové haly a redesignu administrativní budovy. Výstavba nového 
cross-docku uvolnila prostor pro skladovací procesy kontraktní logistiky, jíž se věnuje téměř od 
počátku své existence.

Adriana Weberová
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s velkorysými společnými prostorami pro setkávání za-
městnanců, porady i semináře a školení. „Novou výstav-
bou a citlivou přestavbou jsme vytvořili příjemné pracov-
ní prostředí v souladu s moderními trendy ve způsobu 
práce a řízení lidí,“ uvádí Jan Pihar, generální ředitel 
DACHSER Czech Republic, a dodává: „Věříme, že jsme 
položili základ pro spokojené a motivované zaměstnan-
ce.“ V Dachseru v Kladně jich celkem působí na 230.

Nejvzdálenější	linka	vede	do	Barcelony
DACHSER Kladno je branou do desítek zemí Evropy. 
Skladoví operátoři zde každý den odbaví 41 přímých 
linek sběrné služby do 30 destinací. Zásilky odtud jezdí 
v soupravách se dvěma výměnnými nástavbami každý 
den například do Dánska, Španělska, Francie, 14 des-
tinací v Německu a dalších. „Nejvzdálenější linka vede 
do Barcelony, kam doručujeme sběrnou službou zásilky 
našich zákazníků do 48 hodin,“ vysvětluje Jan Polter, ob-
chodní ředitel DACHSER Czech Republic, a dodává: „Do 
Německa, největší vývozní destinace České republiky, 
dokážeme naše zásilky doručit do 24 hodin.“ Sběrná 
služba společnosti je založena na systému přímých linek 
mezi strategicky umístěnými pobočkami po celé Evropě. 
Zákazníci Dachseru ji mohou využívat u menších objemů 
zásilek (už od jedné palety) s častější frekvencí odesílání. 
O velké objemy zásilek se stará oddělení celovozových 
přeprav.

Nejkomplexnější	disciplína	je	kontraktní	logistika
Výstavba nového cross-docku uvolnila prostor pro skla-
dovací procesy kontraktní logistiky. Ta je nejkomplexněj-
ší disciplínou – spojuje nákupní logistiku, efektivní skla-
dování a následnou distribuční logistiku, a vše doplňuje 
o širokou škálu služeb s přidanou hodnotou. DACHSER 
se kontraktní logistice v Kladně věnuje téměř od počátku 

své existence. Efektivní skladování podporuje řadou 
technologií. „Skladové procesy jsou náročné na lidský 
potenciál a snahou společnosti DACHSER po celém 
světě je kolegům ve skladech práci co nejvíce usnad-
nit,“ vysvětluje Michal Křižan, general manager DACH-
SER Kladno, a dodává: „Kromě automatizace procesů 
zároveň investujeme i do správy a řízení tzv. master dat 
jednotlivých skladovaných položek, protože právě kva-
litní data jsou klíčem k optimalizaci procesů a efektivní 
skladové a distribuční logistice.“ Expert na logistiku pro-
to ve svých skladech uplatňuje nejnovější technologie, 
jako jsou například automaticky naváděné manipulační 
vozíky (AGV), exoskeletony, identifikační měřicí zařízení 
nebo balicí stoly pro zásilky. Zmíněné technologie po-
stupně zavádí i v České republice. O tom, že logistika 
je stále oborem, který se bez kvalitních lidských zdrojů 
neobejde, však svědčí i náročnost služeb s přidanou 
hodnotou. Společnost jich poskytuje celou řadu – od 
technických předmontáží a kompletací přes etiketování 
až po akční příbaly, stavbu displejů a další služby určené 
pro retailové zákazníky.

Celní	služby	musí	reagovat	na	nové	výzvy
Logistické služby ideálně doplňuje celní oddělení. Zá-
kazníkům zajišťuje zjednodušené postupy v rámci celní-
ho odbavení všech celních režimů a na všech pobočkách 
funguje celní sklad. Celní systémy jsou plně v souladu 
s legislativou celní unie EU a společnost splnila nároč-
né podmínky certifikace AEO (Schválený hospodářský 
subjekt), která je standardem kvality a bezpečnosti. „Vý-
znam celní problematiky se v kontextu geopolitických 
změn v poslední době významně zvýšil a dnes jsou naše 
celní služby zejména do a z Velké Británie a Irska velkou 
přidanou hodnotou,“ uzavírá Jan Polter. 
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Technologie 1Guard se doporučuje firmám, které 
přepravují cenné nebo citlivé zboží a potřebují mít 
jistotu, že během přepravy nedojde k žádnému 

poškození nebo odchylkám od stanovených podmínek. 
Nástroj má kompaktní a robustní design umožňující jeho 
snadné připevnění k různým typům balení, například 
k paletám. Umístěn může být i uvnitř obalu.

Společnost Adastra potřebovala bezpečně doručit pa-
letu s vlastním nákladem na konferenci Microsoft Fabric 
ve Švédsku. Zásilka obsahovala reklamní předměty, ma-
teriály pro reklamní stánek nebo například elektroniku. 
„Vzhledem ke strategické důležitosti a celkové investi-
ci do celé akce, včetně velkého týmu, který tam letěl, 
se jednalo o klíčové věci nutné pro potřeby úspěšné 

prezentace skupiny Adastra na konferenci,“ vysvětluje 
Petr Blabla, CEO Adastra Lab.

Zásadní proto bylo zajistit nejen monitorování zásilky, ale 
také mít přehled o dalších faktorech ovlivňujících kvalitu 
přepravy. „Konference ve Švédsku byla investičně ná-
ročná, s náklady přesahujícími 100 000 eur, a jakékoli 
zpoždění nebo ztráta zásilky by tak mohly ohrozit její 
průběh,“ připomíná Petr Blabla.

Pro přepravu byla proto zvolena chytrá plastová paleta 
vyrobená ve spolupráci se společností Stabilplastik. Vy-
bavena byla bezdrátovým řešením 1Guard, které moni-
torovalo polohu, okolní teplotu, rychlost pohybu, náraz/
náklon a také stav baterie. Data byla přenášena do IoT 

Chytrý	senzor	1Guard	
ochrání	zásilky	i	investice
Nástroj 1Guard od Adastra Lab, IoT divize společnosti Adastra, je pokročilé řešení pro monitorování 
zásilek v reálném čase, které využívá technologie internetu věcí (IoT). Systém je navržen tak, 
aby poskytoval komplexní přehled o přepravovaných zásilkách, včetně sledování jejich pohybu 
a monitorování environmentálních podmínek, jako je teplota a vlhkost. Integrován byl například do 
chytrých palet na cestě do Švédska. 

Adriana Weberová
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platformy na cloudu, kde byla 
zpracovávána a integrována 
do uživatelských dashboardů 
a aplikací. Cílem byl absolutní 
přehled o zásilce.

Aplikovány byly dva senzory 
1Guard. Jeden byl umístěn 
klasicky na paletě, druhý svě-
telný senzor byl přibalen mezi 
zboží. „Díky senzoru světla 
bylo možné okamžitě odhalit 
jakékoli narušení obalu nebo 
neautorizované otevření. Sen-
zor pro detekci nárazu a ná-
klonu, umístěný na paletě, byl 
zase klíčový pro přepravu křeh-
kých či specifických materiálů,“ 
upřesňuje Petr Blabla.

Jedním z významných přínosů řešení 1Guard je jeho 
vybavení dvěma SIM sloty. Výsledkem je zajištění sta-
bilního připojení napříč více než 90 % Evropy bez ohledu 
na to, v které zemi se zásilka právě nachází. Na rozdíl 
od jiných řešení, jako jsou GPS trackery, které sledují 
pouze pohyb, nebo RFID čipy vyžadující speciální čtecí 
brány, je 1Guard díky duální SIM naprosto nezávislý na 
lokální infrastruktuře. Výsledkem je eliminace rizika ztrá-
ty spojení, což je nezbytné pro zajištění nepřetržitého 
monitoringu a rychlé detekce problémů. Zásadní je to 
zejména v oblastech s rozdílnou kvalitou pokrytí nebo 
v případech, kdy se zásilka pohybuje přes hranice. „Jedi-
nečnost a síla našeho řešení je v tom, že se dokáže plně 
přizpůsobit. Nejen typu zásilky nebo senzorům, ale i pro-
cesům konkrétního klienta. Zákazník tak nemusí ohýbat 
své fungování podle technologie, ale technologie se 
přizpůsobí jemu. V reálném čase ví, co se děje, a když 
je klid, systém ho zbytečně nezatěžuje. Vše je navíc na-
vržené s ohledem na výdrž baterie, efektivitu přenosu 
dat i dopad na životní prostředí,“ tvrdí Petr Blabla.

Popsaný detailní monitoring a přístup k datům kromě 
toho optimalizuje logistické procesy. Nástroj umí také na 
základě trasování vypočítat uhlíkovou stopu transportu, 
což přispívá k další optimalizaci logistiky. A to vše za 100 

eur za zařízení. „V kontextu značné investice do kon-
ference nám 1Guard zajistil z pohledu logistiky jistotu 
a přehled o zásilce, což bylo klíčové pro úspěch akce,“ 
je si jistý Petr Blabla a shrnuje hlavní benefity: „Využití 
chytré palety umožňuje nejen sledování polohy a stavu 
přepravovaného zboží, ale také poskytuje širokou mož-
nost adaptace na specifické potřeby klienta. Tímto způ-
sobem dokážeme zajistit efektivitu logistických procesů 
a minimalizovat rizika a přispíváme k ochraně investic 
klientů,“ pokračuje Petr Blabla.

Chytré multisenzorické monitorovací zařízení 1Guard 
lze, jak již bylo zmíněno, modifikovat na konkrétní po-
třeby uživatelů a je možné ho umístit na jakýkoliv typ 
palety, ale také na box, klec nebo přímo na produkt. 
Umístěno může být kdekoliv. Kromě toho může sloužit 
jako nedílná součást obalu nebo v podobě opakovaně 
použitelného flexibilního zařízení.

Monitorovací zařízení se může ve výrobě navíc opatřit 
čárovým nebo QR kódem, případně RFID čipem pro jed-
noduché párování obalu s produkty nebo jinými daty 
stěžejními pro logistiku odesílatele nebo jeho uživatele. 
Datový výstup je možné následně integrovat do jaké-
hokoliv ERP systému. Díky tomu, že byl 1Guard vyvinut 
kompletně jak po stránce hardwaru, tak firmwaru, lze 
jej snadno přizpůsobit různým typům senzorů, upravit 
jeho chování, optimalizovat výdrž baterie a také nastavit 
prezentaci dat podle konkrétních požadavků zákazníka. 
Aktuálně má Adastra v běhu několik pilotních projektů 
chytré palety. 

Výhody	v	kostce
100% přehled o poloze, okolní teplotě, rychlosti pohybu 
zásilky a stavu baterie monitorovacího zařízení během 
celé přepravy.

Chytré multisenzorické monitorovací zařízení 1Guard lze modifikovat podle konkrétních potřeb uživatelů.
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Nová	ADR	už	od	ledna,	česká	inspekce	od	července
Na začátku letošního roku vstoupily v platnost změny 
v Evropské dohodě o mezinárodní silniční přepravě ne-
bezpečných věcí po silnici (ADR). Přepravy nebezpeč-
ných věcí soukromými osobami pro jejich osobní nebo 
domácí použití nebo pro jejich aktivity ve volném čase 
nebo sportovní činnost jsou již nyní zcela vyjmuty z po-
žadavků ADR. Nově budou tyto přepravy stejně vyjmuty 
z požadavků ADR i v případě, že se bude jednat o pře-
pravu nebezpečných věcí jako odpadu. Mezi nejdůle-
žitější změny v ADR patří povinnost mít v kabině řidiče 
kompletní dokumentaci ADR (přepravní kartu, průkaz 
totožnosti, osvědčení o školení aj.), nové požadavky na 
školení řidičů přepravujících zboží v omezeném množ-
ství (LQ), rozšíření seznamu čísel UN a další. 

Od letošního roku začíná v EU rovněž platit e-FTI (elek-
tronické informace o nákladní dopravě – jednotný stan-
dard pro přenos informací o nákladu v EU) a e-CMR 
(elektronický nákladní list – nahrazuje tradiční papírové 
nákladní listy). Ve vozidlech mezinárodní dopravy nad 
3,5 tuny musí být instalovány inteligentní tachografy dru-
hé generace (SMART II). Chemické společnosti, zejmé-
na ty s větším rozsahem provozu (zaměstnávající více 
než 250 lidí, generující obrat přesahující 40 milionů eur 
ročně nebo s aktivy v hodnotě přesahující 20 milionů 
eur), budou podléhat novým povinnostem v oblasti ESG 
reportingu (v souladu se směrnicí CSRD). 

V České republice navíc od 1. července začíná půso-
bit samostatná Inspekce silniční dopravy, která nahradí 

dosavadní Centrum služeb pro silniční dopravu pod asis-
tencí Policie ČR. Bude mít vlastní pravomoc zastavovat 
a kontrolovat vozidla a udělovat sankce. Disponovat 
bude 22 vozidly mobilních expertních jednotek (MEJ) 
a dalšími čtyřmi mobilními STK. Očekává se, že každé 
z těchto vozidel denně provede šest až deset kontrol.

Doporučení	expertů	DACHSER	Chem	Logistics	
V souvislosti s těmito změnami vydala společnost 
DACHSER Chem Logistics pět základních doporučení 
od svých expertů: 

1. Aktualizujte postupy ADR – zajistěte, aby dokumen-
tace, procesy nakládky a školení odpovídaly novým 
předpisům. 

2. Investujte do digitalizace dokumentace – čím dříve 
implementujete e-CMR a e-FTI, tím hladčeji projdete 
obdobím změn. 

3. Ověřte spolupráci se subdodavateli – ujistěte se, že 
i vaši dopravci znají nová nařízení a implementují je. 

4. Připravte se na reporting ESG – začněte shromažďo-
vat data o své uhlíkové stopě v dopravě a skladování 
již nyní. 

5. Využijte podporu odborníků – spolupráce s logis-
tickým operátorem, který zná specifika chemického 
průmyslu a neustále sleduje legislativní změny, může 
výrazně snížit riziko chyb a prostojů.

Přizpůsobení se novým předpisům a trendům není podle 
expertů jen povinností, ale také příležitostí k optimalizaci 
procesů a zvýšení konkurenceschopnosti. 

Pro	logistiku	a	balení	
nebezpečného	zboží	 
je	letošek	dobou	změn
Nebezpečné látky jsou klasifikovány podle mezinárodních standardů, zejména do tříd v závislosti na 
fyzikálních a chemických vlastnostech (ICAO, Mezinárodní námořní organizace IMO, OSN). Číslo třídy 
ovšem neodráží přímo nebezpečnost látky, pouze pomáhá určit její typ pro splnění bezpečnostních 
požadavků. Do kategorie nebezpečného zboží patří i některé kosmetické výrobky (laky na vlasy ve 
formě aerosolů apod.). 

Miroslav Dočkal
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Pro	novinky	v	obalovém	tisku	
jsou	stále	podstatné	veletrhy

TECHNOLOGIE

Zdálo by se, že význam oborových veletrhů slábne, ale při pohledu na níže uvedené technologické 
inovace je jasné, že ideální příležitostí pro jejich uvedení na trh je stále některý z nich. Ostatně 
posuďte sami.

Miroslav Dočkal

Společnost HP představila na letošních Hunkeler 
Innovationdays (HID) novinky v digitálních tisko-
vých strojích Indigo a PageWide, často používa-

ných i v segmentu obalů a etiket. Stroje Indigo jsou zalo-
ženy na elektrografii LEP (tekutém toneru), PageWide na 
termálním inkjetu (TIJ). Mezi klíčové inovace u Indiga pat- 
ří vylepšený tisk CMYK+ díky vyšší koncentraci pevných 
látek v barvě, tiskové zobrazovací desce (PIP+) s novým 
složením ve dvou klíčových vrstvách a regenerovaným 
zobrazovacím olejem (RIO), a rovněž systém recyklace 
nosiče barvy přímo v tiskovém stroji. To vše také ušetří 
obsluze měsíčně až šest hodin práce.

HP ukázala na HID i novinku v podobě menší a levnější 
verze Advantage svého kotoučového stroje PageWide 
2200. Nová konfigurace je vybavena jednozónovým 
sušicím systémem a pasivním chlazením, což umožňuje 
efektivně tisknout černobílé i plnobarevné aplikace na 
nenatírané i natírané substráty. 

Konica	Minolta	uvede	v	červnu	nový	UV	inkjet
Společnost Konica Minolta uvádí na trh AccurioJet 
30000, svůj nový archový UV inkjetový stroj ve formátu 
B2+ pro automatický oboustranný tisk. Je založen na 
osvědčeném modelu KM-1e, ale s vylepšenou tiskovou 
hlavou, kolorimetrickým zpracováním a manipulací s ob-
tížnými substráty. Rychlost tisku činí až 3 000 archů za 
hodinu. Novinka zvládá papíry o plošné hmotnosti od 60 
do 600 mikronů bez nutnosti speciálního nastavování 
obsluhou stejně jako texturované papíry, lepenky, synte-
tické, metalizované nebo průsvitné substráty. AccurioJet 
30000 je založen na nové tiskové hlavě HM201, která HP PageWide 2200 v nové verzi Advantage

V první den China Printu byl slavnostně předán vystavený stroj Koenig & Bauer společnosti Wuxi Hengchang Packaging Printing.
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díky vylepšené teplotní regulaci zlepšuje rovnoměrnost 
tisku po celé šířce. Lze také aktivovat režim s vysokým 
rozlišením pro optimalizaci vykreslování jemných detai-
lů. Stroj je rovněž vybaven spektrofotometrem a senzory 
substrátu, které umožňují automatickou korekci barev 
během tisku. Vylepšeno bylo i zpracování dat: nový RIP 
zrychluje přípravu souborů, funkce PreRIP eliminuje pro-
stoje během přípravy. Systém regenerace barevné mlhy 
zároveň snižuje nároky na údržbu omezením parazitních 
usazenin v tiskové zóně.

Březnovou novinkou firmy je integrovaná in-line lami-
nace do tiskových strojů AccurioPress v podobě nové 
laminační jednotky GBC CL-401. Jednotku navrhla spo-
lečnost GBC, patřící do americké skupiny ACCO Brands. 
Podle Jima Sawyera, severoamerického obchodního 
ředitele Acco Brands/GBC, se jedná o „první skutečně 
integrované online řešení laminace on-demand“. Tech-
nologie studené laminace dovoluje okamžitou aplika-
ci bez fáze předehřívání. Lze laminovat jednostranně 
i oboustranně, což je vhodné pro výrobu samolepicích 
materiálů. Jednotka zvládá média od 75 do 300 g/m² 
a formáty A4, A3, SRA4 a SRA3. Laminovací modul 
CL-401 je možné kombinovat s vysekávací jednotkou 
Konica Minolta TU-510 a dosáhnout tak 100% inline vý-
roby včetně ořezu. 

Heidelberg	sází	na	propojená	workflow
Koncem února představila společnost Heidelberg na HID 
ve švýcarském Luzernu digitální end-to-end worklow za-
ložené na inkjetovém stroji Jetfire 50 ve formátu B3, 
uvedeném na loňské drupě, a ve světové premiéře také 
postpressové řešení Fireline na dokončovacích strojích 
Stahlfolder TH 56/66 pro automatizovanou end-to-end 
produkci v digitálním tisku. Nabízí vysoce automatizova-
né zpracování digitálně potištěných archů v jediné ope-
raci, a to až po hotový řezaný a skládaný tiskový produkt. 
Řezání, rylování a skládání probíhá pouze v jednom prů-
chodu. Zatímco Stahlfolder TH 56 Fireline ve formátu B3 

byl vyvinut jako řešení pro postpress tiskového stroje 
Jetfire 50, Stahlfolder TH 66 Fireline ve formátu B2 je 
určen pro kombinaci se strojem Jetfire 75, který bude 
uveden na trh v průběhu letošního roku.

PANFLEX	dodává	tiskové	formy	pro	OTK	printing	 
&	packaging
Společnost PANFLEX z Černého Vola nedaleko Prahy 
dodává od počátku letošního roku tiskové formy pro ko-
línskou firmu OTK printing & packaging. Spolupráci mezi 
těmito silnými hráči lze z hlediska efektivity jen uvítat. 

SOMA	Engineering	instaluje	v	Česku,	Indii	i	USA
Zmíněná spolupráce souvisí také s instalací nového 
desetibarvového flexotiskového stroje SOMA Opti-
ma 2 v OTK printing & packaging, o jehož slavnostním 
spuštění jsme psali v dubnovém vydání magazínu Pac-
kaging Herald. A není jediné. Koncem března oznámila 
lanškrounská společnost SOMA Engineering instalaci 
Optimy 2 i v indické firmě Mehtaflex. Zmíněný model 
je novou, teprve loňskou vlajkovou lodí Somy a nabízí 
mj. pokročilou technologii řízení vibrací. Loni byl rovněž 
představen flexotiskový stroj Proxima a řešení Intelligent 
Printing Unit (IPU) pro obalový tisk v jednom průchodu. 
Dodejme, že projekt CI flexo portfolio pro USA a reakce 
na základní trendy odvětví spolufinancuje uvedenému 
výrobci Evropská unie. 
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Konica Minolta uvádí v červnu na trh UV inkjet AccurioJet 30000.

Postpressové řešení Fireline od Heidelbergu je určeno pro finishing 
digitálních tisků.

Novou „vlajkovou lodí“ výrobce SOMA Engineering je flexotiskový stroj Optima 2.
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Koenig	&	Bauer	na	China	Printu
Na květnovém veletrhu China Print v Pekingu předsta-
vila společnost Koenig & Bauer osmibarvový stroj Ra-
pida 105 s lakovacím zařízením. Stroj s formátem tisku 
780 × 1 050 mm byl vystaven v opčním vybavení pro 
potisk lepenek, se zařízením pro UV / smíšený provoz, 
nepřetržitým podavačem a vykladačem, s plně automa-
tickými měniči desek, regulací teploty barevníku, mycími 
jednotkami CleanTronic a dalšími automatizačními kom-
ponenty. Předvedena byla rovněž produkce sedmiba-
revného tisku s rozšířeným barevným gamutem (CMYK 
+ OVG) a digitální výroba obalů s VariJET 106. Vzorky 
obalů v sedmibarevném digitálním tisku a srovnávací 
vzorky v archovém ofsetu byly vyrobeny předem, což 
návštěvníkům umožnilo přesvědčit se, že mezi těmito 
dvěma procesy již nejsou žádné rozdíly v kvalitě tisku 
ani v barevném gamutu. 

Rozloha stánku 1 000 m² poskytla dostatek prostoru strojům i návštěvníkům.

Srovnání tiskových vzorků digitálního a ofsetového stroje  
na skládačkové lepence.

Porovnání vzorků z Rapidy 105 a VariJETu 106  
ukázalo plně srovnatelnou kvalitu. Z živé prezentace Rapidy 105
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Když společnost Mattoni 1873 hledala způsob, jak 
propojit dvě příchutě Hanácké kyselky, obrátila se 
na agenturu Cocoon. Ta navrhla kompletní vizuální 

řešení, od kompozice etiket po úpravu loga.

„Názvy Paměť a Kolagen už byly dané. Naším úkolem 
bylo, aby do sebe zapadly i vizuálně a dávaly smysl v na-
šem prostředí. Nešlo o změnu značky jako takové, spíš 
o vytvoření systému, který je jasný, propojený a dá se 
dál rozvíjet,“ vysvětluje Jiří Votruba, managing director 
Cocoonu.

Rozdíl	vyjádřený	designem	
Paměť obsahuje ginkgo a vitaminy skupiny B, Kolagen 
pak kromě kolagenu i zinek. Namísto přímých popisů be-
nefitů pracuje design s vizuálními náznaky, které účinek 
jednotlivých vod přibližují.

Pomohly výrazné názvy, barevné rozlišení (fialová 
a modrozelená), stylizované ilustrace ovoce a účinných 
látek i přehledné layouty. „Logo Hanácké jsme lehce 
upravili – odstranili jsme postavu Hanačky a zaměřili se 

víc na to, aby vizuál působil jednoduše a funkčně. Základ 
zůstává stejný, jen jsme ho trochu zjemnili,“ říká Tereza 
Hanzlíčková, account managerka agentury.

V	jednoduchosti	je	síla	
Nejtěžší bylo navrhnout dvě různé vody tak, aby působi-
ly jako jedna řada – bez společného názvu nebo sjedno-
ceného benefitu. Produkty měly působit jako celek, ale 
přitom si zachovat vlastní identitu.

„Design jsme postavili na jednoduchém systému a po-
čítali jsme i s tím, že se řada může do budoucna roz-
růst,“ říká Helena Černá, design director Cocoonu. „Celý 
projekt – od zadání až po výrobu – jsme zvládli za tři 
měsíce. Od dubna 2025 jsou obě vody na trhu. Nová 
Hanácká podle mě ukazuje, že design dokáže mluvit 
jasně i bez zbytečných slov.“

Nová	Hanácká:	dvě	vody,	
jedna	vizuální	řeč
Paměť a Kolagen. Dvě nové vody od Hanácké kyselky – každá s jinou příchutí, účinkem i názvem, 
ale dohromady měly působit jako jedna řada. Jak sjednotit něco, co je na první pohled tak rozdílné? 
Odpověď našli v Cocoonu.

Adriana Weberová

Nová Hanácká zblízka
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INTERVIEW

viditelnost dalších prvků a informací, které mají zákaz-

nickou prioritu při prohlížení obalu. Jsou to často prv-

ky podporující produktovou argumentaci „poměr ceny 

a výkonu“ a přidanou hodnotu produktu například v ob-

sažené látce, vitaminech a poměru množství v tabletách 

nebo obsahu.

Znamená to, že trvá trend vedoucí ke zmenšování 

balení? 

Ano, a také z důvodů praktičnosti při skladování a efek-

tivní distribuci zmenšování obalů pokračuje. Vyplatí se 

proto spolupráce designéra s výrobcem obalů a odbor-

níky na konstrukci obalu. Pokud je možnost konstruk-

ci upravit tak, aby se snížila spotřeba materiálu, ráda 

k tomu přistoupím. Je to pro mě další důležitý parametr. 

Při navrhování designu také přemýšlím nad prvky na 

obalech, které pomáhají se snadnější orientací například 

v produktové řadě, přehlednosti při skladování, rychlejší 

manipulaci se zbožím a následnou distribucí.

Zaznamenala jste nějaké další trendy například 

v oblasti grafického designu?

Značky pracují velmi dobře v rámci svého produktové-

ho portfolia s řadami produktů, které jsou zaměřené na 

různé cílové skupiny zákazníků. Trendem, který jsem za-

znamenala, je přibývání produktů zaměřených na přida-

nou hodnotu pro zákazníka nebo prémiových produktů. 

To se netýká jen farmaceutických produktů, je to trend 

napříč trhem. Vznikají tak specifické nároky na styl de-

signu, který tomu odpovídá.

Jsou nějaké prvky, které jsou na obalech ve 

zmíněných oborech „tabu“?

Nevím, zda jsou prvky, které by byly přímo tabu. Setká-

vám se spíš s tím, že informací, které je potřeba na obal 

dostat, je velmi mnoho. Na začátku, když začínám stavět 

koncept značky a obalu, třídím informace a vybírám ty 

podstatné. Snažím se pohledovou část obalu nepřehltit 

grafickými prvky a informacemi. 

Jsou naopak „ověřené“ prvky, které by na obalu 

neměly chybět? 

Farmacie a potravinové doplňky mají svojí svébytnou 

kulturu, která je ve své pestrosti v základu sofistikovaná 

a ze své podstaty je založená na přínosu řešení problé-

mů zákazníků. To jsou kvality, které také respektuji v de-

signu. Preferuji čistotu informací. Dívám se na design 

obalu očima zákazníka a k benefitům patří také rychlá 

orientace v informacích, které pomáhají ve výběru. Znač-

ka a název produktu mají prioritu. Důležité jsou prvky 

o obsahu v číselném údaji, o přidané hodnotě produktu 

například v použité ingredienci a jeho unikátnosti.

Zajímavý je například vzhled obalu pro doplněk 

stravy Betaglukan Forte. Jak vznikl? 

Klient nás oslovil s potřebou na brand design a obalový 

design pro produkt, který ve svém produktovém port-

foliu chtěl směřovat do prémiového segmentu. Cílem 

designu bylo zaměřit se na vizuální vyjádření kvality 

produktu ve značce a obalu. Nejsložitější bylo naplnit 

potřebu na čistotu obalu. Jak už jsem několikrát zmínila, 

farmaceutické obaly jsou specifické svojí menší velikostí 

a potřebou sdělení mnoha informací. To je pro designéra 

vždy výzva.

Jak to všechno dopadlo…

Více informací

On-line informace 

vždy po ruce

10 let na trhu

7 274 čtenářů

cca 5 800 followerů

Interaktivní obsah 

(redakční
 článk

y i inzerce)

Pop-up boxy  

s dalšími  

detaily
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První ukázka nás zavede do Barcelony na letošní 
veletrh SeaFood. Společnost Bizerba zde před-
vedla technologie pro zpracování a balení ryb 

i mořských plodů – od víceřadého kontrolního vážení 
přes kontrolu těsnosti balení až po označování bezpod-
ložkovou etiketovací technologií Linerless PAS-I Clean-
Cut. Nová technologie zároveň zabraňuje kontaktu nožů 
aplikátoru s lepidlem. Kontrola kvality pomocí rentgeno-
vých a kamerových technologií či kontrolních vah zajiš-
ťuje bezpečnost výrobků: i ty nejmenší cizí předměty, 
vadné pečetě, roztržení obalu nebo odchylky v hmot-
nosti výrobku jsou automaticky detekovány a odmítnu-
ty – v reálném čase a bez přerušení. Digitální záznamy 
a uložená obrazová data umožňují úplnou sledovatel-
nost a zjednodušují dokumentaci při auditech.

Na veletrhu IFFA počátkem května ukázala také au-
tomatizované škálovatelné řešení pro koncové linky, 
kombinující technologie kontroly kvality, označování 
a manipulace do inteligentně řízeného systému. Jeho 
integrace se softwarovou platformou BRAIN2 vytváří 
centralizované řízení s komplexním monitorováním, ana-
lýzou OEE a zpracováním objednávek v reálném čase, 
což umožňuje data využít k optimalizaci výrobních pra-
covních postupů. Nové zařízení LeakSecure pro detekci 
netěsností identifikuje všechny otvory a trhliny v obalech 
výrobků nedestruktivně a v reálném čase. V kombinaci 
se systémem kontroly kvality tak společnost Bizerba za-
jišťuje kontrolu těsnosti obalů a neporušenosti těsnění. 

Multivac	zvýšil	kvalitu	cílenou	regulací	teploty
Na již zmíněném veletrhu IFFA podepsala společnost 
Multivac spolupráci s firmou Provisur týkající se výro-
by a prodeje vysoce výkonných integrovaných linek na 
krájenou slaninu a syrovou šunku. Linka zahrnuje vše od 
krájení přes nakládání, balení a označování až po kont-
rolu kvality. Kromě výstupních schopností linek je důraz 
kladen především na přesnou hmotnost a výtěžnost krá-
jecích roztoků. Nová funkce Multivac Line Control (MLC) 
usnadňuje operátorům plynulé přecházení mezi různými 
položkami během provozu bez nutnosti přerušení výro-
by nebo provozování linky „naprázdno“, což vede podle 
Multivacu ke snížení prostojů až o 95 %.

Stroje	(také)	na	inspekci
Kontrola kvality je při výrobě baleného zboží zásadní činností, jejíž důležitost navíc stále roste jak 
s požadavky zákazníků, tak se zpřísňující se legislativou. Současné inspekční systémy proto nestojí 
na místě: pozorovat u nich můžeme jednak stále větší integraci do výrobních linek v plné rychlosti 
produkce, ale také rostoucí využívání prvků umělé inteligence, mimo jiné v kombinaci se strojovým 
viděním. O neustálém zlepšování technických parametrů ani nemluvě. 

Miroslav Dočkal

Ke kontrole etiket nabízí Bizerba i zařízení LabelSecure.
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Firma zde představila i nové systémy ohřevu matrice 
pro stroje na výrobu tepelně tvarovaných (termoformo-
vaných) obalů. Konkrétně tvarovací systém pixelHEAT 
a těsnicí systém pixelSEAL, které jsou dodávané na trh 
ve spolupráci se společností Wattron. Lze je integrovat 
do termoformovacích balicích strojů všech výkonových 
kategorií. Matricový topný systém pixelHEAT je určen 
pro výrobu kvalitních tepelně tvarovaných obalů až s po-
loviční úsporou materiálu a 30% snížením spotřeby ener-
gie. Přesná regulace teploty zajišťuje, že stabilní obaly 
jsou vyráběny s tenčími fóliemi. Topné pixely, které lze 
individuálně ovládat, dosahují cílené distribuce materiá-
lu během procesu tvarování v balicím stroji pro tvarování 
za tepla. Časy zahřívání kratší než jedna minuta urychlují 
zahájení výroby a zkracují dobu přechodu mezi různými 
formáty. Topný systém je vhodný zvláště pro zpracování 
recyklovatelných fólií vyrobených z monomateriálů. 

Hlavní předností systému těsnění svarů pixelSEAL je 
přesná regulace teploty pro optimální utěsnění tepelně 
tvarovaných obalů a zajištění výroby hermeticky uzavře-
ných obalů. Těsnící pixely, které lze individuálně ovládat, 
zajišťují rovnoměrné a přesné rozložení teploty. Spotře-
ba energie při utěsnění může být s pixelSEALem snížena 
až o polovinu při velmi krátké době zahřívání. 

Golpretech	používá	pro	kontrolu	tisku	 
xenonové	lampy
Společnost Golpretech nabízí na českém trhu kontrolu 
kvality tisku v reálném čase při pohybu stroje. Systém 
pro prohlížení pásů běžícího materiálu ReVision II garan-
tuje přesnost barev i celkovou kvalitu obrazu díky sníma-
čům CMOS s vysokým rozlišením (3,2 Mpx), xenonovým 
lampám s minimálními změnami jasu a dvacetinásobným 
motorizovaným zoomem.

Zebra	Technologies	jde	proti	chybám	 
skenovacím	tunelem
Na březnovém veletrhu ProMat v Chicagu uvedla spo-
lečnost Zebra Technologies svůj skenovací tunel Aurora 
Velocity. Zajišťuje efektivní a bezchybné třídění a smě-
rování balíků pro řízení automatizovaných skladových 
operací. Velocity, který je zatím ke koupi především na 
severoamerickém trhu, využívá centralizované zpraco-
vání čárových kódů skenovaných při vysokých rychlos-
tech. Jeho škálovatelná architektura usnadňuje a zlev-
ňuje kombinaci více funkcí strojového vidění v jediném 
skenovacím tunelu. Mezi tyto funkce patří dimenzování, 
detekce štítků HAZMAT/Dangerous Goods s podporou 
AI, optické rozpoznávání znaků (OCR) a kontrola po-
škození obalu. Velocity ovšem může snadno integrovat 
i další funkce, jako je vážení nebo tisk.

TECHMEN	kontroluje	značení	 
i	díky	duálnímu	LED	osvětlení
V dubnu společnost TECHMEN, kterou zmiňujeme i na 
stránkách 28–29, uvedla na český trh nový průmyslový 
inspekční kamerový systém KGK PK 110 s duálním LED 
osvětlením pro přesnou kontrolu značení ve výrobních 
linkách. Určen je zejména pro firmy působící v oblasti po-
travinářství, farmacie, automotive a dalších odvětvích. 

Multivac vystavoval i na veletrhu IFFA 2025.

Jeden z řady inspekčních kamerových systémů KGK společnosti TECHMEN
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Vzdělávání,	které	reflektuje	budoucnost
Program zahájila zpráva o činnosti a plánovaných aktivi-
tách Společnosti tisku a CFTA, kterou představili Václav 
Mlynář a Martin Schejbal. Zdůraznili důležitost odborného 
vzdělávání v oboru a představili plány zaměřené na roz-
voj kompetencí nejen studentů, ale i odborné veřejnosti.

drupa 2024
Blok prezentací odstartovalo shrnutí novinek z veletrhu 
drupa 2024. Miloš Lešikar a Jiří Hejduk představili techno-
logické inovace z pohledu obalového a digitálního tisku, 
včetně hybridních a in-line řešení, rozvoje inkoustových 
technologií a nových aplikací v oblasti zušlechťování.

Od	tvorby	v	oblasti	vzdělávání	až	po	průmyslové	
aplikace
Prezentace Tomáše Syrového z Univerzity Pardu-
bice informovala o novém profesním bakalářském 
programu Moderní tiskové a vizualizační technolo-
gie, který reaguje na současné požadavky trhu – 
vedle klasických tiskových technik zahrnuje i výuku 
3D tisku, technologií VR/AR a zejména využití gene-
rativní umělé inteligence (GAI) v grafickém designu. 
Vynikající zprávou je, že počet zájemců o studium 
na této univerzitě roste a do budoucna budou k dis-
pozici i polygraficky vysokoškolsky vzdělaní odbor-
níci.

Ohlédnutí	za	konferencí	
CFTA	2025	v	Kurdějově
Ve čtvrtek 10. dubna 2025 se v tradičním prostředí Hotelu Kurdějov uskutečnila jarní konference 
odborné skupiny CFTA (Czech Flexographic Technical Association), pořádaná Společností tisku při 
ČSVTS. Letošní ročník nesl název Umělá inteligence a další technologické a environmentální trendy 
v tisku a přinesl intenzivní vhled do aktuálních technologických směrů, inovací i výzev, které formují 
budoucnost tiskařského průmyslu.

Martin Bělík
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Inovace	ve	výrobě	i	materiálech
Neplánovaným, ale velmi inspirativním příspěvkem byl 
vstup Michala Veselého z VUT Brno. Zaměřil se na ma-
teriálový tisk antimikrobiálních vrstev a inteligentních in-
dikátorů, které nacházejí uplatnění například v chytrých 
obalech a zdravotnictví.

AI	jako	katalyzátor	změn
Stěžejním bodem dopoledního programu byla společná 
přednáška Petra Blaška (SOMA) a Milana Tomeše (DNAi) 
na téma AI – Aplikovaná inspirace. Účastníkům nabídli 
konkrétní ukázky nasazení umělé inteligence ve flexo-
tisku – od počítačového vidění přes prediktivní údržbu 
až po digitální asistenty, kteří výrazně mění efektivitu 
a kvalitu výroby.

Panelová	diskuse
Osvěžením programu po dobrém obědě byla panelová 
diskuse, kterou moderoval autor článku. Účastníky byli 
již zmínění pánové Tomáš Syrový a Petr Blaško, které 
doplnili Pavel Wimmer (DNAi) a Leoš Tupec (Tiskárna 
HRG). Diskutovalo se o dopadech AI na pracovní trh, 
propojení akademické sféry s průmyslem, ekologických 
benefitech nových technologií i potenciálu inovací, jako 
je 3D tisk či rozšířená realita. Hlavní význam této diskuse 
spočíval v praktických zkušenostech účastníků, a nejed-
nalo se tedy o žádnou akademickou teoretickou diskusi.

Automatizace	a	digitální	transformace
Na panelovou diskusi navázal Josep Isart ze společnosti 
HP Indigo, který ukázal, jak AI přispívá k automatizaci 
a zjednodušení provozu digitálních tiskových strojů – od 
plánování přes kalibraci až po automatickou detekci vad 
a samoobslužné údržbové procesy v zařízení.

Automate.	Connect.	Accelerate
Sam Coussens ze společnosti Esko ve své prezentaci 
shrnul, jak moderní workflow a automatizační nástroje 
přinášejí řešení pro zkracování dodacích lhůt, efektivní 
správu barev a provozní flexibilitu i v době geopolitické 
nejistoty a tlaků na udržitelnost.

Legislativa	a	udržitelnost
Iva Werbynská (SYBA) se zaměřila na aktuální vývoj le-
gislativy v oblasti obalů, především nařízení PPWR, které 
bude mít výrazný dopad na celý dodavatelský řetězec.

Konverze z konvenční UV technologie na UV LED pak 
byla tématem poslední odborné prezentace Damiana 
Wesoleka ze společnosti Flint Group.

Po skončení přednáškového programu a závěrečném slo-
vu předsedy Společnosti tisku Václava Mlynáře následoval 
společenský večer v dalších prostorách Hotelu Kurdějov.

Nová	koncepce	konference	jde	správným	směrem
Letošní konference byla velmi zdařilá a ukázala, že směr 
nastavený novým vedením CFTA je správný. V minulosti 
byly často konference přehlídkou firemních prezentací 
a postupně se z nich zcela vytrácel prvek odbornosti. 
V nové koncepci je tento prvek eliminován a jednotliví 
přednášející se omezují na výklad odborných a tren-
dových záležitostí. Zájem účastníků a nabitý sál až do 
samotného konce přednáškového dne svědčí o tom, 
že tento přístup je správný. Stejně tak se ukázalo, že 
zvolené téma AI, ač panovaly zpočátku obavy, dokázalo 
posluchače zaujmout a významně rozšířilo jejich před-
stavy o praktickém využití a možnostech.

Letošní ročník jasně ukázal, že tiskařský průmysl není 
v útlumu, ale v dynamické fázi transformace. Klíčová slo-
va jako automatizace, udržitelnost a umělá inteligence 
se stávají neoddělitelnou součástí budoucnosti tisku. 
Otázkou zůstává, do jaké míry bude odvětví ovlivněno 
zásahy zvenčí, tedy především nejrůznějšími předpisy 
EU, které někdy mají svůj smysl, ale jindy jsou naprosto 
nesmyslné.

Již dnes lze předpokládat, že na další konferenci se mini-
málně v její části bude program vracet k tematice AI, pro-
tože jeden rok zde znamená ohromné změny a pokrok.

Do doby, než se dočkáme konference 2026, je možno 
se zúčastnit nejrůznějších kurzů, které CFTA pořádá. 
Jsou to například oblíbené seminární navazující (nástav-
bové) kurzy flexotisku CFTA na Univerzitě Pardubice, 
FCHT, KPF v technickém pavilonu Doubravice. Historic-
ky proběhl také první odborný seminář na Slovensku, 
který byl zaměřen na základy UV lakování. 

Osvěžením programu po dobrém obědě byla panelová diskuse, kterou 
moderoval autor článku Martin Bělík.
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Osvé zkušenosti se na konferenci Trends in 
Automotive Logistics 2025 podělili odborníci 
ze společností jako BMW Group nebo Bosch 

a účastníkům z řad logistiků, IT profesionálů, digitali-
začních manažerů či CEO představili konkrétní řešení 
z každodenní praxe. „Doufám, že dnes společně vymě-
níme otazník v podtitulu konference Digital. Future-Pro-
of? za vykřičník,“ zahájil setkání Richard Brunner z Ob-
chodní a průmyslové komory Regensburg. Důležitost 
přeshraniční spolupráce a výměny zkušeností potvrdil 
i Bernard Bauer z Česko-německé obchodní a průmys-
lové komory: „TAL ukazuje, jak mohou české a německé 
firmy spolupracovat. Je to prostor pro sdílení nápadů 
v oblasti rozvoje talentů i digitálních platforem.“ Letošní, 
v pořadí již 24. ročník konference se zaměřil mimo jiné 

na rozvoj umělé inteligence a její praktické využití v lo-
gistice a standardizaci nebo na změny související s pří-
chodem nové generace na trh práce. Program obohatily 
také dvě panelové diskuse odborníků.

Umělá	inteligence:	Buzzword,	nebo	game	changer?
„Neinvestujte do umělé inteligence sami. Využijte sílu 
open-source projektů, kde firmy sdílejí know-how a zvy-
šují tak efektivitu jejího nasazení,“ apeloval v úvodní 
přednášce novinář a lídr společnosti impact media pro-
jects Thilo Jörgl. Zároveň ukázal několik příkladů, jak AI 
prakticky uplatnit v logistice a výrobě.

Mojmír Barák ze společnosti Škoda Auto přiblížil postup-
né zapojování umělé inteligence a nových technologií 

TAL	2025:	digitalizace	 
je	jen	začátek
Jak zvládnout nejistotu a rychlé tempo změn v automotive logistice a nastavit procesy tak, aby byly 
opravdu odolné i do budoucna? Právě na tyto otázky hledal odpovědi letošní ročník konference 
Trends in Automotive Logistics (TAL) 2025, která se uskutečnila 20. května v Parkhotelu Plzeň. 
Přiblíženo bylo například postupné zapojování umělé inteligence a nových technologií v logistických 
procesech – od dopravy materiálu přes balení až po každodenní komunikaci. Jedním z mediálních 
partnerů byl opět i magazín Packaging Herald.

Adriana Weberová, Petra Troblová

VELETRHY/VÝSTAVY/AKCE
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v logistických procesech – od dopravy materiálu přes 
balení až po každodenní komunikaci. Využití AI při kon-
trole výstupní kvality včetně srovnání úspěšnosti vůči lid-
ské kontrole konkrétně demonstroval Selim Caluwaerts 
ze společnosti Safran Cabin.

Udržitelná	budoucnost	musí	začít	dnes
Jak bude vypadat automotive logistika v roce 2030? 
O tom debatovali řečníci v panelové diskusi s podtitu-
lem „Digital. Future-Proof?“. Experti se shodli, že kromě 
zásadního nárůstu zapojení AI je třeba připravit se na 
častější kybernetické útoky. Klíčovou roli si budou stále 
zachovávat kvalitní data, na kterých je možné logisti-
ku stavět. Druhá panelová debata se zaměřila přímo na 
českou logistiku. Jak složit digitalizační či automatizač-
ní projekt nebo jak vybrat správného partnera? Co je 
v projektech možné i nemožné, probrali zástupci firem 
spolku SKLAD.

O náročném projektu zavádění standardizované platfor-
my promluvil Tobias Mayr z BMW Group. Společnost, 
která jako jedna z prvních přešla na systém SAP v clou-
du, má za cíl sjednotit 30 světových závodů a na 90 
end-to-end procesů.

Reálné	továrny	=	reálné	problémy	i	jejich	řešení
Standardizace je drahá. Aby se udržela v chodu, potře-
bujete nejen zdroje, ale i zkušený tým. Tomáš Brotz ze 
společnosti Siemens představil framework, který pomá-
há firmám ušetřit čas a vyhnout se nejčastějším chybám 
při zavádění standardů. 

Úspěšnou spolupráci univerzity a technologické spo-
lečnosti představili Jiří Maršík ze společnosti Bosch 
a Zdeněk Bečvář z Českého vysokého učení technické-
ho v Praze. Jedna z prvních průmyslových plánovaných 
aplikací privátní, a tedy zcela bezpečné 6G sítě, pokrývá 
celou továrnu a přináší bezdrátovou a extrémně rychlou 
komunikaci v rámci podniku.

Je	třeba	se	opřít	o	robustní	systém	a	technologie
Za každým chytrým řešením v logistice stojí technologie, 
které mu umožní flexibilní rozvoj – od senzoriky až po 
robustní ERP systémy. Právě ty tvoří základ pro úspěš-
nou automatizaci, jak zaznělo napříč přednáškami a jak 
to potvrzuje i partnerství akce se Zebra Technologies 
a SAP. „Konference TAL pravidelně přitahuje klíčové 
hráče z oblasti logistiky a výroby, což z ní činí ideální 
prostor pro sdílení zkušeností a navazování nových part-
nerství. Letos nás nadchla prezentace BMW iFactory, 

kde zaznělo, že SAP je nedílnou součástí její digitální 
transformace. Jsme rádi, že společně s firmou Aimtec 
můžeme přispívat k podobným inovativním projektům,“ 
uvedl Tomáš Soudský ze SAP.

Technologie se vyvíjí, člověk je ale stále v centru dění. 
Jen je třeba posunout vnímání jeho role na novou úro-
veň. „Logistika se mění a TAL je skvělou platformou pro 
sdílení našich inovativních řešení s odborníky i zákaz-
níky. Rozhodnutí, která byla dříve řízena člověkem bez 
náležitých podkladů, dnes probíhají na základě inteli-
gentního automatického spouštění, senzoriky a dato-
vých toků,“ dodal Jan Flodrman ze společnosti Zebra 
Technologies CZ.

Vinylová	automatizace	s	melodickou	návratností
Závěr konference patřil automatizaci logistiky zcela 
mimo oblast automotive. Kam jsme zamířili? Do hudeb-
ního průmyslu. V roce 1993 vyrobila česká společnost 
GZ Media pouhých 365 vinylových desek. Dnes z jejího 
závodu pochází každá třetí deska na světě. Michal Štěr-
ba, ředitel společnosti, která má tradici od roku 1951, 
vyprávěl příběh o expanzi z Česka do USA a Kanady, 
ale i o proměně vnímání hudebních nosičů v artefakty. 
„České firmy jsou právem hrdé na to, co dokážou. Je 
skvělé, že to pod vedením firmy Aimtec mezi sebou na 
této konferenci sdílíme a učíme se od sebe navzájem. 
Budování komunity je to, co nám v dnešní společnos-
ti chybí,“ dodal na konci své prezentace Michal Štěrba 
a inspirativně tak zarámoval celou akci Trends in Auto-
motive Logistics 2025.

Organizátoři konference: Aimtec, IHK Regensburg für 
Oberpfalz / Kelheim, Česko-německá obchodní a prů-
myslová komora.

Návštěvníci si mohli vyzkoušet i Aimtec SCIx Digital Factory.
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Po třech letech zorganizovalo Sdružení EPS ČR ve 
spolupráci s Českou technologickou platformou 
PLASTY v Technoparku Kralupy nad Vltavou další 

workshop, kterého se již tradičně zúčastnili zástupci ce-
lého hodnotového řetězce pěnového polystyrenu, obcí, 
státní správy i odpadových společností. Cílem byla vý-
měna informací mezi jednotlivými účastníky, pochopení 
systému, definování kroků pro jeho zlepšení a analýza 
toho, jak se od posledního setkání v roce 2022 situace 
posunula. Představeny byly příklady dobré praxe třídění 
a recyklace odpadního obalového polystyrenu pochá-
zejícího od občanů, z retailu, od samospráv, sběrných 
dvorů a dotřiďovacích linek, které se v minulých letech 
realizovaly.

Podíl	recyklace	EPS	v	tuzemsku	se	pohybuje	 
kolem	50	%
Ročně se v Evropě spotřebuje zhruba 2,2 milionu tun 
pěnového polystyrenu (EPS), v Česku to loni bylo 47,8 ti-
síce tun. Přestože se jedná o 100% recyklovatelný ma-
teriál, podíl recyklace v tuzemsku se pohybuje kolem 
50 %. V cestě za naplněním recyklačního potenciálu mu 
totiž brání řada bariér. 

Zhruba	3	000	tun	EPS	pocházelo	z	obalů
Pěnový polystyren je univerzální materiál s pestrou šká-
lou využití. Nejvíce se používá ve stavebnictví, konkrétně 
při zateplování budov. Dále se užívá jako obalový ma-
teriál, nejčastěji k balení elektrospotřebičů nebo např. 

Návod,	jak	navýšit	míru	
recyklace	EPS,	existuje
Sdružení EPS ČR zorganizovalo 28. května v Kralupech nad Vltavou workshop s názvem EPS 
a cirkulární ekonomika III, kde představilo úspěchy, kterých se v oblasti recyklace EPS (pěnového 
polystyrenu) podařilo za poslední tři roky dosáhnout. Zaznělo, že míra recyklace za minulý rok se 
pohybovala lehce přes 50 %. V Kralupech opět nechyběli a živě diskutovali zástupci státních institucí, 
recyklátorů a odpadových společností.

Adriana Weberová
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k přepravě zdravotnických zásob. Jeho předností jsou 
především tepelně izolační vlastnosti, odolnost proti vlh-
kosti, stlačení a nárazům. V rámci Evropy se ho ročně 
spotřebuje 2,2 milionu tun1. Lze předpokládat, že v Ev-
ropě se ročně vyprodukuje přes 500 tisíc tun odpadu 
z EPS2.

V České republice loni vzniklo 4,6 tisíce tun odpadu při 
spotřebě 47,8 tisíce tun. Zhruba 3 000 tun pocházelo 
z obalů a 1 300 tun z polystyrenových odřezků vzniklých 
při zateplování budov, zbývající část je poté z demolic 
a dekonstrukcí. EPS je objemný a lehký materiál, a proto 
se i při relativně nízké hmotnosti nejedná o zanedbatelné 
množství. Právě díky tomu, že je z 98 % tvořen vzduchem, 
má nízkou uhlíkovou stopu a lze ho velmi dobře recyk-
lovat. „Sdružení EPS ČR se zavázalo EU, že se do roku 
2025 pokusí dosáhnout 50% míry recyklace v tuzemsku, 
což se nám podařilo splnit. Míra recyklace za minulý rok 
se pohybovala lehce přes 50 %. V našich snahách o po-
stupné navyšování tohoto čísla ovšem neustáváme. Do 
roku 2030 bychom chtěli dosáhnout 55% míry recykla-
ce,“ uvedl Pavel Zemene, předseda Sdružení EPS ČR. 

Co	vše	stojí	v	cestě	zvýšení	míry	recyklace	EPS	v	ČR
Jedná se zejména o zlepšení evidence materiálových 
toků a koncepční podporu recyklace ze strany státu. „Za 
poslední tři roky, i díky aktivitám, které Sdružení EPS ČR 
realizovalo ve spolupráci s Cyrkl, EKO-KOM a dalšími, 
došlo k výraznému zlepšení v evidenci materiálových 
toků. Dalším krokem je vytvoření metodiky MŽP, které 
by v budoucnu mělo být schopno vykazovat oficiální 
množství zrecyklovaného EPS v Česku. To by významně 
pomohlo všem našim snahám v oblasti cirkulární ekono-
miky,“ říká Pavel Zemene.

Shrnutí	a	další	kroky
Pilotní projekty na separovaný sběr od občanů i ve sběr-
ných dvorech fungují. Kralupy, které začaly již v roce 
2021 a ročně takto vytřídí tři až čtyři tuny čistého od-
padního polystyrenu, a Letohrad, který za minulý rok ve 
zkušebním provozu vysbíral 1,5 tuny čistého polystyre-
nu, jenž byl následně prodán recyklátorovi, jsou toho 

1  Zdroj: https://www.mordorintelligence.com/industry-reports/europe-expanded-polystyrene-eps-market

2  Zdroj: https://eumeps.eu/images/website/the-eps-industry-s-journey-towards-circularity-progress-report-final.pdf

zdárným příkladem. „Teď je potřeba projekty rozšiřovat 
do dalších obcí. Stejně tak je potřeba je odladit po ná-
kladové stránce, aby byl separovaný sběr pro obce efek-
tivní a finančně zajímavý. Budeme nadále hledat cesty, 
jak lépe propojovat všechny aktéry,“ doporučuje Pavel 
Zemene.

Mezi obchodními řetězci je patrný za poslední tři roky 
velký pokrok, kdy i díky studii materiálových toků v re-
tailu, kterou provedlo Sdružení EPS ČR ve spolupráci 
s platformou Cyrkl, je evidováno, že jsou významným 
zdrojem čistého odpadního materiálu, který následně 
prodávají recyklátorům.

Odpadářské společnosti, i přestože je pro ně EPS ob-
jemově minoritní materiál, věnují problematice sběru, 
třídění a následné recyklace odpadního pěnového po-
lystyrenu odpovídající pozornost. Dokonce i vytříděný 
odpadní EPS z dotřiďovacích linek, který je znečištěný, 
nachází své uplatnění v podobě izolačních zásypů nebo 
lehčených betonů. 

Jak už bylo uvedeno, v tuzemsku máme celou řadu re-
cyklátorů, kteří jsou schopni zpracovávat různé druhy 
odpadního EPS. Kapacity pro recyklaci jsou tedy dosta-
tečné, teď musíme pracovat na tom, abychom byli schop-
ni k nim materiál dostat za rozumnou cenu a výrobky ze 
zrecyklované suroviny poté našly uplatnění v ČR.

Sdružení EPS ČR věří, že MŽP se podaří, i přes adminis-
trativní zátěž, vytvořit systém evidence zrecyklovaného 
EPS, což by dozajista ve snahách celého odvětví hrálo 
významnou roli. Hlavním úkolem Sdružení EPS zůstává 
edukace a propojování odborné i laické veřejnosti v této 
problematice. 

Z debaty mezi výrobci, zpracovateli suroviny, recyklátory 
a státními institucemi vzešla iniciativa hledat konkrétní 
cesty k zefektivnění třídění a recyklace EPS. Workshop 
byl tedy z pohledu Sdružení EPS úspěšný, jelikož si 
ověřilo, že se ubírá správným směrem. „Předali jsme si 
potřebné informace se všemi zúčastněnými subjekty 
a nastínili další společný postup k naplnění našeho cíle,“ 
uzavírá Pavel Zemene. 

Do roku 2030 bychom chtěli 
dosáhnout 55% míry recyklace.

Bariérou je levné skládkování,  
předsudky a nízká poptávka
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Dorazil	i	řecký	velvyslanec
Setkání s novináři zahájil na radnici v Poděbradech je-
jich starosta Roman Schulz. „Centrální lázeňský park 
je stříbro Poděbrad. Probíhá zde revitalizace například 
v podobě zavlažovací nádrže,“ uvedl mimo jiné. Slovo 
dostal také řecký velvyslanec v České republice J. E. Di-
nos B. Konstantinou, který do funkce vstoupil v říjnu 
2024. „Jde o moji první návštěvu mimo Prahu. Důvodem 
je, že Poděbrady jsou historicky spjaty s Řeky.“ Kulturní 
spojení sahá do období po řecké občanské válce, která 
proběhla v letech 1946–1949. Po jejím konci se Podě-
brady staly jedním z hlavních míst pro řecké uprchlíky.

V Poděbradech nemohl chybět Ondřej Postránský, ge-
nerální ředitel Mattoni 1873, do jehož skupiny Podě-
bradka patří. Zmínil mimo jiné, že v roce 1923 bylo sto-
čeno kolem jednoho milionů lahví Poděbradky, přičemž 
v současnosti jde samozřejmě o mnohonásobně vyšší 
objemy.

Poděbradka	je	symbol	originality
Zaznělo také, že Poděbradka patří mezi průkopníky 
ochucených minerálních vod na trhu, s největší pravdě-
podobností jde dokonce o vůbec první minerálku s pří-
chutí. „Poděbradka je pro nás nejen ikonickou značkou 
s bohatou historií a tradicí, ale i symbolem české origi-
nality, který má v našem portfoliu nezaměnitelné místo,“ 
řekl Ondřej Postránský a pokračoval: „Zákazníci mají její 
jedinečné chutě stále ve velké oblibě.“

Aktuálně nabízí širokou paletu bohatých ovocných pří-
chutí a řadu Prolinie, jedinou ochucenou sladkou vodu 
na českém trhu bez cukru a kalorií. Přesto jsou tradiční 
citron a pomeranč nepřekonanými favority, čímž každý 

Bez	Poděbradky	 
by	nebyly	lázně
Setkání s novináři, které se konalo 6. května u příležitosti oslav 120 let od objevení pramene 
minerální vody Poděbradka, odstartovalo bohatý program oslavující významné jubileum Lázní 
Poděbrady. Na kolonádě zahrály nebo zahrají například skupiny Laura a její tygři, J.A.R., Prague 
Filharmonie nebo zatančí známé hvězdy pod taktovkou Terezy Kostkové. Slavit se bude v největších 
středočeských lázních až do září. Vše vyvrcholí 13. září, kdy oslavy zakončí den otevřených dveří ve 
stáčírně Poděbradky ve Velkém Zboží. Jubileum se oslavuje i limitovanou edicí.

Adriana Weberová
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Unikátní minerální pramen se 
před 120 lety objevil na nádvoří 

poděbradského zámku.
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den připomínají sílu historického odkazu značky Podě-
bradka. 

Jedním z fanoušků minerální vody byl například legen-
dární atlet Emil Zátopek, který po přechodu z piva na 
Poděbradku začal údajně běhat ještě rychleji. Možná 
i proto se minerálce přezdívá pivo abstinentů.

Dominují	stále	pomeranč	a	citron
V 50. letech se jako první příchutě začaly používat po-
meranč a citron, které jsou, jak již zaznělo, doposud 
nejoblíbenější variantou. Na lázně a minerální vodu se 
zaměřil odborník na slovo vzatý Petr Valenta, generální 
ředitel Lázní Poděbrady. Připomněl rok 1908, kdy pro-
běhla první lázeňská sezona. „Poděbradské lázně jsou 
místem, kde se historie snoubí s léčivou silou přírody. 
Naše minerální voda pomáhá léčit srdce už více než sto 
let, a i dnes zůstává klíčovou součástí moderní lázeňské 
péče. Jsme hrdí, že můžeme být součástí tohoto mimo-
řádného odkazu.“

Následoval přejezd do moderní velkokapacitní stáčírny 
v městské části Velké Zboží. K jejímu oživení došlo po 
předání majetku do rukou Jaroslava Pečenky a Vladi-
míra Maštalíře. Pod hlavičkou Poděbradka byla v dubnu 
1994 zahájena výroba s výkonem 17 000 lahví/h na 
jedné výrobní lince. Plněna byla do skleněných lahví 
o objemu 0,7 a 0,33 l s korunkovým uzávěrem ve va-
riantách pomeranč, citron a přírodní. O rok později se 
přidaly varianty bez cukru. Původní areál se postupně 
rozrůstal. Linku na plnění skleněných lahví nahradily 
linky na plnění PET lahví a původně povolené odběry 
minerální vody se mnohokrát navýšily. Také produktové 
a obalové portfolio se rozšířilo.

Prohlídku výrobního závodu Poděbradka si vzal na sta-
rosti jeho ředitel Jan Běhounek. Zmínil, že stáčírna spus-
tila provoz pod hlavičkou Poděbradka v roce 1994. „Zá-
vod, ve kterém pracuje 54 zaměstnanců, patří od roku 
2020 do skupiny společnosti Mattoni 1873, největšího 
výrobce nealkoholických nápojů ve střední Evropě,“ při-
pomněl ředitel závodu, ve kterém byly na každém kro-
ku patrné investice do moderních technologií, včetně 
robotů.

Pro zájemce byla zajištěna také návštěva lokality pro-
jektu Louky Rudiho nacházející se nedaleko závodu. 
Projekt vznikl ve spolupráci s Českým svazem ochránců 
přírody (ČSOP) a nese jméno Rudolfa Heinricha Matto-
niho, pravnuka zakladatele značky Mattoni a současně 
uznávaného amerického entomologa specializujícího se 
na motýly. 

Jde o ekologický záměr zacílený na obnovu biologické 
rozmanitosti v okolí pramenů minerálních vod. Úkolem 
je obnovit původní luční ekosystémy a podpořit návrat 
ohrožených druhů motýlů a dalších opylovačů. Zapále-
ným průvodcem byl Jakub Vaněk z ČSOP Polabí, eko-
centrum Huslík.

Na závěr slavnostního setkání se novináři vydali na 
banket s občerstvením v Galerii Ludvíka Kuby v Lázních 
Poděbrady. Vyzkoušet si mohli blahodárné uhličité kou-
pele v Poděbradce – procedury, která je považována za 
jeden ze symbolů poděbradského lázeňství. 

Při příležitosti oslav byla rovněž představena limitova-
ná edice nápojů s jubilejním označením. Na některých 
lahvích je číslo „120“ vyznačeno například na víčkách, 
čímž se připomíná toto významné výročí. Stejný motiv 
najdeme na etiketách.

Rok 1905, kdy známý německý proutkař von Bülow 
objevil v Poděbradech minerální pramen, byl pro město 
zlomový. Díky výborným vlastnostem a rostoucí oblibě 
nově nalezené minerální vody zde byla už o tři roky 
později zahájena první lázeňská sezona a Poděbrady se 
začaly rychle měnit na vyhledávané lázeňské město.

První lahev minerální vody Poděbradka byla naplně-
na roku 1908 v zámeckých sklepích. Objem výroby 
v té době činil 6–8 lahví za minutu. Stále se zvyšující 
poptávka si pak za pouhé tři roky vyžádala výstavbu 
samostatné plnírny poblíž lázeňské kolonády. Ta pak 
nepřetržitě sloužila až do roku 1993.

Na území města bylo odvrtáno 
celkem 28 vrtů, které zachytily 

minerální vodu. V provozu je šest 
nejnovějších a nejkvalitnějších, 
ostatní byly zatěsněny. Největší 

hloubky dosáhl vrt Libuše.

Poděbradka je přírodní minerální 
voda ceněná pro své unikátní 

složení bohaté na minerály 
a charakteristickou chuť.



70 www.packagingherald.cz

REPORTÁŽ

Prohlídku výrobního závodu Poděbradka  
si vzal na starosti jeho ředitel Jan Běhounek.

Linku na plnění skleněných lahví nahradily linky na plnění PET lahví. V závodě nechybí etiketovací stroj.

Pro zájemce byla zajištěna také návštěva lokality projektu Louky Rudiho nacházející se nedaleko závodu.

Závod, ve kterém pracuje 54 zaměstnanců,  
patří od roku 2020 do skupiny společnosti Mattoni 1873.
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Po úspěšném loňském dnu otevřených dveří uspořádaném specialisty na průmyslové lepení – 
Kaletechem a Kalepem – proběhl letošní ročník ve dvou dnech, 21. a 22. května. Místo zůstalo 
stejné, v sídle organizátora setkání společnosti KALETECH v Plané. Zájemci se i letos mohli seznámit 
s trendy v oblasti tavných jednotek. K vidění byl i prototyp nové balicí linky.

Veronika Kozelková, Adriana Weberová

Fanoušci průmyslových lepidel, včetně zástupce 
magazínu Packaging Herald, měli možnost si pro-
hlédnout v showroomu společnosti KALETECH 

různé druhy tavných jednotek – od starších verzí Ro-
batech Concept k novějším Robatech Easy a Robatech 
Vision. Největší zájem byl přirozeně o úplnou novinku, 
Robatech ALPHA.

Od letošní novinky Robatech ALPHA se očekává, že 
bude nejprodávanější tavnou jednotkou. Nabízí totiž 
nejširší oblast použití a kromě toho se dá definovat jako 
spolehlivá, kompaktní, bezpečná, udržitelná a chytrá.

Spolehlivost spočívá v použití kvalitních součástek, jed-
noduché konstrukci a odolnosti. Jednotka nabízí navíc 
vysokou tavicí kapacitu. Kompaktnost splňuje možnost 
prostorově úsporné instalace. Šikmo postavený distribu-
tor lepidla FlexPort zase usnadňuje připojení vyhřívacích 
hadic. Bezpečnost práce je zaručena izolací CoolTouch 
na panelu FlexPort sloužící jako ochrana proti popálení 
kolem plnicího otvoru tanku nebo volitelným systémem 
automatického plnění lepidla.

Udržitelnosti je dosaženo díky vysoké energetické účin-
nosti, což snižuje provozní náklady až o 46 % v porovnání 

Sídlo společnosti KALETECH v Plané 
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s tavicím zařízením Concept. Oceňována je také zpětná 
kompatibilita s vyhřívanými hadicemi a aplikačními hla-
vami vyrobenými až do roku 2000.

Chytrost splňuje snadné ovládání a integrace. Smart 
terminál zajišťuje pohodlné nastavení základních funk-
cí. Samozřejmostí je jednoduché ovládání a diagnostika 
prostřednictvím vlastního bezdrátového přístupového 
bodu tavné jednotky nebo sítě ethernet. K dispozici je 
systém RCS pro snadnou instalaci, komunikaci s výrob-
ní linkou a monitorování aplikace lepidla. Vybaven je 
inteligentním snímačem hladiny lepidla pro přehlednou 
informaci o jeho množství v tanku a ochranou proti běhu 
naprázdno. Zapomenout nesmíme na individuálně rozši-
řitelný rozsah funkcí podle potřeb a rozpočtu.

Benefitem je také možnost dálkového ovládání i přes 
mobilní telefon. Oproti starším tavným jednotkám došlo 
ke zlepšení výkonu. „Ve své třídě tavicího výkonu až 
12,5 kg/h je nejmenší tavnou jednotkou na trhu,“ uvedl 
Jan Kaše z marketingu společnosti KALETECH.

Balicí	linka	KALETECH	
K vidění byl dále prototyp nové balicí linky od Kaletechu 
určené pro automatizované lepení a uzavírání lepenko-
vých krabic. Linka je variabilní s možností nastavit výšku 
a šířku balení i technologii lepení.

Návštěvníci si mohli rovněž prohlédnout tavnou jednot-
ku Robatech Vision s automatickým doplňováním lepi-
dla. Výhodou automatického doplňování je snížení rizika 
popálení a znečištění lepidla. Následovala ukázka pře-
rušovaného nánosu lepidla pomocí elektrické aplikační 

hlavy Volta a SpeedStar používané pro uzavírání lepen-
kových krabic. „Aplikační hlava Volta byla začátkem le-
tošního roku vylepšena. Novinkou je integrovaný nános 
přímo v hlavě a je zvýšena její odolnost a životnost. Nyní 
vydrží více provozních cyklů: místo předchozí jedné mi-
liardy aktuálně dvě miliardy provozních cyklů,“ doplňuje 
Jan Kaše. 

Partnerská společnost KALEP se prezentovala různými 
druhy lepidel. Nejrozšířenější jsou varianty PSA a EVA. 
Vlajkovou lodí je nyní nízkoteplotní tavné lepidlo KALEP 
MC 1400 – univerzální tavné lepidlo pro obalový prů- 
mysl. Používá se pro výrobu a uzavírání obalů. O výho-
dách tzv. cool meltů jsme psali loni v magazínu Pac-
kaging Herald č. 53. 

K vidění byl i protiskluzový paletizační papír KALEP ur-
čený ke stabilizaci zboží na baletě. Již jsme ho zmínili 

Představena byla nová tavná jednotka Robatech ALPHA.

Prototyp nové balicí linky od Kaletechu pro automatizované lepení a uzavírání 
lepenkových krabic

Partnerská společnost KALEP se prezentovala různými druhy lepidel. 
Nejrozšířenější jsou varianty PSA a EVA.
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v článku z akce v loňském roce. Pro připomenutí, jedná 
se o papír, který je z obou stran pokryt speciální adhez-
ní směsí, která zaručuje ochranu proti posuvu zboží na 
paletě během přepravy. Dochází tak k eliminaci použití 
stretch fólií. KALEP ho používá i při dodávkách lepidel 
svým zákazníkům. Protiskluzový papír KALEP se dá po-
užít opakovaně. 

V servisním centru si účastníci prohlédli například vzorky 
lepených výrobků z různých odvětví, tavnou jednotku 
RobaPUR 2 pro polyuretanové lepidlo, aplikátor změk-
čovací kapaliny PerfectFold, o jehož využití a přínosech 
ve společnosti Solpap jsme psali v magazínu Packaging 
Herald č. 54, nebo nanášení tavných a studených lepidel 
pomocí kolaborativního robota FANUC.

V servisním centru byla k vidění i technologie od spo-
lečnosti Pizzi, se kterou KALEP nově navázal spolupráci 
v oblasti lepení pomocí rozpouštědlových lepidel. Jedná 
se o jinou kategorii lepení, než má v portfoliu Robatech.

Za zmínku jistě stojí, že KALETECH se u servisu neome-
zuje pouze na technologie od Robatechu, dokáže opra-
vit a poradit i v případě jiných značek, například Nord-
son. Další zajímavostí je, že se společnost v současné 
době více zaměřuje na pořádání seminářů a školení 
obsluhy systému. 

REPORTÁŽ

Nanášení tavných a studených lepidel robotem FANUC

Návštěvníci si mohli prohlédnout i laminační linku.

Paletizační papír Kalep

Lepení robotem
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LEHKOST POTŘEBUJE SKLO
Lehké, stabilní, ekologické. Vylehčené sklo má silné argumenty, pokud jde o ochranu životního prostředí. 
Vylehčené sklo snižuje spotřebu energie, surovin a také tvorbu emisí CO2. Stabilita a pevnost zůstávají zachovány. 

Stejně jako všechny ekologické přednosti skla. Lehkost potřebuje sklo – a vylehčené sklo potřebuje Vetropack.
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